
1

Poucm̌e se pro eventuálnı ́prı̌š́tě!

vloženo: 15.6.2020, 09.21

Po trěch měsıćıćh, kdy jsme spolecňě prožıv́ali bezprecedentnı ́krizovou situaci, jakou jsme
doposud vıd́ali jen ve sci-fi filmech, můžeme postupně analyzovat, jak se nám v CR
podarǐlo zvládnout prvnı ́vlnu boje s nákazou novým koronavirem SARS-CoV-2. Vzhledem k
tomu, že jsem se od 1. dubna 2020 stal cľenem U strědnıh́o krizového štábu (UKS), jsem
dostal možnost hlouběji poznat management boje s nákazou novým koronavirem v našı ́
zemi.

Od okamžiku, kdy jsem začal v U KS  pracovat, jsem se do jednánı ́ štábu zapojil aktivně: prǐnášel jsem
podněty k rěšenı,́ at už se jednalo o většı ́zapojenı ́cěských firem do dodávek ochranných pomůcek a dalšıh́o
potrěbného materiálu, nebo o využitı ́akademických laboratorı̌ ́v testovánı ́potenciálně nakažených metodou
PCR. Opakovaně jsem také žádal o stanovenı ́mechanismu odměn medikům a dalšıḿ studentům, kterı̌ ́se
zapojili do pomoci v boji proti nákaze v nemocnicıćh, domovech pro seniory, odběrových centrech atd.
Spolecňě s doc. Matějkou jsme též otevrěli diskuzi k systému testovánı ́potenciálně nakažených a také
metodiku testovánı ́u zdravotnıḱů a pracovnıḱů i klientů sociálnıćh služeb.

Asi nejvıće kontroverzı ́ ale, zejména v prvnıćh týdnech epidemie, jednoznačně způsobil nedostatek
ochranných pomůcek a chaos kolem jejich nákupů a distribuce nejen do zdravotnických zarı̌źenı.́ Nenı ́tedy
prěkvapenı,́ že toto téma bylo v poprědı ́diskuzı ́na UKS. Ac ̌s deficitem ochranných pomůcek bojovala celá
Evropa, tak prěsto vidıḿ jako zásadnı,́ abychom se poucǐli z některých chyb, které se v této oblasti staly, a
pro prı̌ṕadnou druhou vlnu nákazy koronavirem cǐ jinou závažnou infekcı ́se jich vyvarovali. Ze zkušenostı,́
které jsem nabyl v UKS, i na základě dalšıćh informacı ́jsem prěsvědcěn, že zásadnı ́v této oblasti je změnit
systém nákupů a distribuce ochranných pomůcek a dalšıh́o strategického zdravotnického materiálu v době
pandemie.

Jednoznacňě se ukázal jako špatný systém nákupů a distribuce prostrědnictvıḿ dvou resortů – Ministerstva
zdravotnictvı ́a Ministerstva vnitra. Do budoucna proto navrhuji, aby v podobných krizových situacıćh zajistil
krizové nákupy a distribuce pouze jeden resort, a to Ministerstvo vnitra s podporou Správy státnıćh
hmotných rezerv. Jedině prostrědnictvıḿ jedné hlavy a jednoho systému nákupů a distribuce lze prědejıt́
chaosu a dohadům kolem ceny pomůcek. A hlavně – jedině tak lze dosáhnout toho, aby jak zdravotnıći ve
všech typech zdravotnı ́pécě, tak hasicǐ, policisté a všechny dalšı ́profese kritické infrastruktury dostaly
ochranné prostrědky zavcǎs, v potrěbném množstvı ́a kvalitě. Navrhl jsem na mimorá̌dné schůzi Poslanecké
sněmovny usnesenı,́ které k tomuto kroku vyzvalo vládu, bohužel vládnı ́poslanci za ANO a CSSD s poslanci
za SPD schválenı ́o jeden hlas zabránili. Prěsto věrı̌ḿ, že se nad tıḿ vláda prǐ analýze boje s novým
koronavirem v prvnı ́vlně alespoň zamyslı.́

Stejně tak na vládu, opakovaně spolecňě s kolegy, apeluji, aby co nejdrı̌v́e vyplatila zdravotnıḱům i medikům
slıb́ené odměny, které si jednoznacňě zasloužı.́ A nesouhlasıḿ s principem, jenž vláda prozatıḿ prosazuje,
aby odměny obdrželi pouze zdravotnıći, kterı̌ ́prı̌ḿo pracovali s nakaženými pacienty. Ti si je zcela jistě
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zasloužı ́nejvıće a je správné, aby jejich odměny byly nejvyššı.́ Ale zároveň̌ jsem si jist, že oceněnı ́si zasloužı ́
i dalšı ́zdravotnıći, stejně jako dalšı ́pracovnıći kritické infrastruktury, kterı̌ ́sice nepracovali s pacienty s
prokázaným onemocněním covidem-19, ale všichni presto pracovali v silném stresu a nasazenı.́ I tito
zdravotnıći a dalšı ́pracovnıći byli také vystaveni riziku nákazy koronavirem. Je prěce zrějmé, že i práce s
pacienty bez doposud prokázané nákazy automaticky neznamená, že nejsou nakaženi. Proto jsem nejen prǐ
projednávánı ́kompenzacňı ́úhradové vyhlášky ve Sněmovně vybıd́l vládu, aby odměny směrǒvala ke všem
zdravotnıḱům, kterı̌ ́v době prvnı ́vlny boje s covidem-19 s pacienty pracovali. A jistě všichni pochopı,́ že
jejich výše bude diferencovaná.
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